

Воздаяние добром за зло

Матфея 5:38-42

Мы живём в мире, в котором отношения между людьми строятся по принципу «взаимности» и «справедливости». На этом фоне учение Христа в Нагорной проповеди представляет собой радикальный поворот. Он призывает нас переосмыслить наш подход к обидам и несправедливости. Иисус не просто призывает к пассивности. Он предлагает активный, но неожиданный способ воздействия на мир вокруг – ответить добром на зло.

1. Отказ от мести

«Вы слышали, что сказано: око за око и зуб за зуб. А Я говорю вам: не противься злому» (Мтф. 5:38-39а).

Вопросы:

- В чем суть заповеди Ветхого Завета «око за око и зуб за зуб»?
- Почему в Ветхом Завете разрешено было мстить, а в Новом нельзя?
- Что значит заповедь «не противься злому»? Зачем она?
- Когда непотворение злу уместно, а когда нет?

2. Ответ добром на зло

«Но кто ударит тебя в правую щеку твою, обрати к нему и другую; и кто захочет судиться с тобою и взять у тебя рубашку, отдай ему и верхнюю одежду; и кто принудит тебя идти с ним одно поприще, иди с ним два» (Мтф. 5:39б-41).

Вопросы:

- «Подставить щеку», «отдать верхнюю одежду», «пойти второе поприще» - какие стороны человеческих взаимоотношений иллюстрирует каждый из этих примеров?
- Приведите примеры из повседневной жизни для каждой из этих трех иллюстраций.
- Какими духовными качествами должен обладать христианин, чтобы иметь способность и мотивацию так поступать?
- Приведите примеры из Библии, где люди поступали по принципу ответа добром за зло.

3. Благотворительность и давание займы

«Просящему у тебя дай, и от хотящего занять у тебя не отвращайся» (Мтф. 5:42).

Вопросы:

- Приведите Библейские примеры, где люди выполняли этот принцип.
- Почему для христианина важно откликаться на нужды других?
- Какой негативный опыт отталкивает от выполнения этих заповедей: давать и одалживать?
- Какими принципами мы должны руководствоваться для благотворительности и одалживания денег?

Responding to Evil with Good

Matthew 5:38-42

We live in a world where relationships between people are built on the principles of “reciprocity” and “fairness.” Against this backdrop, Christ’s teaching in the Sermon on the Mount represents a radical shift. It calls us to rethink our approach to offences and injustices. Jesus does not simply call for passivity. He offers an active, yet unexpected way to impact the world around us—by responding to evil with good.

1. Refusal of Revenge

“You have heard that it was said, ‘An eye for an eye and a tooth for a tooth.’ But I tell you not to resist an evil person’.” (Matt. 5:38-39a).

Questions:

- What is the essence of the Old Testament commandment “an eye for an eye and a tooth for a tooth”?
- Why was revenge allowed in the Old Testament, but not in the New Testament?
- What does the commandment “do not resist an evil person” mean? Why was it given?
- When is non-resistance to evil appropriate and when is it not?

2. Responding with Good to Evil

“But whoever slaps you on your right cheek, turn the other to him also. If anyone wants to sue you and take away your tunic, let him have *your* cloak also. And whoever compels you to go one mile, go with him two.” (Matt. 5:39b-41).

Questions:

- “Turn the other cheek,” “give up your outer garment,” “go the second mile” — what aspects of human relationships does each of these examples illustrate?
- Give examples from everyday life for each of these three illustrations.
- What spiritual qualities must a Christian have in order to be able and motivated to do this?
- Give examples from the Bible where people followed the principle of responding with good to evil.

3. Charity and Lending

“Give to him who asks you, and from him who wants to borrow from you do not turn away.” (Matt. 5:42)

Questions:

- Provide Biblical examples where people followed this principle.
- Why is it important for a Christian to respond to the needs of others?
- What negative experiences deter people from following these commandments: to give and to lend?
- What principles should guide us in charity and lending money?